

# MEMPERELOKKAN DIRI DENGAN MELAKSANAKAN AMAL YANG SOLEH

Oleh: **Dr Azarudin bin Awang**

Profesor Madya di Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Terengganu

Tuntutan melakukan amal soleh merupakan perintah Allah SWT ke atas setiap insan agar mereka memperolehi kebahagiaan dan kejayaan hidup di dunia dan di akhirat. Hamka menyatakan bahawa seorang Muslim yang mengakui beriman kepada Allah SWT tetapi tidak melaksanakan amal yang soleh maka jiwanya akan mati. Perkataan 'soleh' berasal daripada akar umbi so-la-ha 'صلح' memberi maksud baik. Menurut Ibnu Manzur, soleh

amalan, perilaku dan pekerjaannya dan suatu yang memperbaiki kerosakan. Di dalam Kamus Dewan, dinyatakan soleh merupakan perkataan Arab yang memberi maksud taat dan patuh kepada perintah Allah. Imam Al-Alusi dalam kitabnya, *Tafsir Ma'ani* menjelaskan bahawa insan yang soleh merupakan manusia yang menyerahkan segenap hidupnya untuk menuju ketaatan kepada Allah SWT termasuk membelanjakan segala rezeki yang diberikan oleh Allah ke jalan yang diredhai. Justeru, amalan soleh merupakan amalan yang 'dilakukan' dan yang perlu 'ditinggalkan' dengan ketentuan syari'at Islam yang mencakupi aspek ibadah atau muamalah dan dilakukan semata-mata untuk mendapatkan keredhaan Allah SWT.

Amal soleh merupakan manifestasi terhadap pembuktian dan kesaksian berimannya seseorang kepada Allah SWT. Terdapat banyak ayat-ayat al-Quran yang menerangkan pentingnya melaksanakan amal yang soleh misalnya Surah Al-Kahfi: 110 (amal soleh menjadi prasyarat bertemu dengan Allah SWT), Surah Al-Maidah: 9, Surah An-Nahl: 97 (janji Allah dengan pengampunan dan pahala yang besar kepada pelakunya), Surah Ar-Ra'd: 29 (dijanjikan dengan kebahagiaan), Surah Maryam: 76 (insan soleh sentiasa dalam hidayah Allah) dan sebagainya. Bagi memastikan setiap amal perbuatan yang dikira sebagai soleh, amalan tersebut perlulah dipelihara sebaik-baiknya dan tidak dianggap remeh kerana ia mampu memperteguhkan iman dan jiwa seorang Muslim. Dalam kata lain, sebarang bentuk amal soleh harus dilandasi dengan keimanan kepada Allah SWT, manakala mana-mana amalan yang tidak dilandasi keimanan maka ia tidak wajar disebut amal soleh.

Apa yang pasti kehadiran insan yang soleh menjadi pengundang kepada rahmat Allah SWT dan dijauhkan daripada sebarang bencana. Rasulullah merupakan sebaik-baik insan, semulia-mulia jalan, contoh terbaik dan seindah cermin sebagai insan yang soleh. Rasulullah SAW mendidik para sahabat bukan sekadar membentuk seseorang itu menjadi mukmin untuk dirinya, beramal dan bertaqwa seorang diri sahaja. Bahkan didikan yang diberikan melahirkan insan solehin yang sedia berkhidmat, memberi sumbangan kepada Islam, manfaat kepada orang lain dan sentiasa bersedia untuk berjihad pada jalan Allah SWT. Justeru, Hasan al-Basri menyatakan bahawa "perbanyakkan rakan-rakanmu dalam kalangan orang yang soleh kerana mereka memiliki syafaat di hari Kiamat". Malah, Imam Asy-Syafie dengan rendah hati melalui ungkapan syairnya

menyatakan bahawa "Aku mencintai orang-orang yang soleh, biarpun diriku tidak termasuk di antara mereka, semoga aku mampu menggapai syafaat daripada mereka".

Selain melaksanakan perkara tuntutan wajib, terdapat tiga perkara yang melayakkan seseorang itu dinamakan sebagai insan yang soleh. Pertamanya ialah sentiasa memperbaiki hubungannya dengan Allah dengan cara berzikir, membaca al-Quran, beristighfar, melaksanakan tahajud dan sebagainya. Imam Nawawi menjelaskan bahawa segala majlis yang dianjurkan dengan matlamatnya ketaatan kepada Allah termasuk dalam majlis zikir. Berkait dengan ini, seorang sahabat besar Rasulullah SAW, Said bin Jabir menyatakan bahawa zikir merupakan ibadat yang menghampiri seseorang itu kepada Allah SWT. Keduanya ialah melakukan penambahbaikan terhadap agamanya melalui tarbiah dan tuntutan ilmu. Hal ini kerana, bertambahnya ilmu membolehkan seseorang itu meningkatkan dan memperkukuhkan amal solehnya malah ia mampu berkongsi pula kepada orang lain. Bahkan dalam dalam satu hadis lain Rasulullah SAW bersabda bahawa "Barang siapa menuntut ilmu bererti memudahkan perjalanannya ke syurga" (Hadis Riwayat Muslim). Namun, ilmu yang diperolehi itu tidak memberi makna seandainya ia tidak diamalkan dengan terbaik, ikhlas dan jujur. Ketiganya ialah sentiasa *qanaah* iaitu reda dan bersyukur dengan segala yang ada. Berkait dengan ini, Imam al-Maraghi menjelaskan bahawa insan soleh yang bijaksana ialah menguruskan dunianya dengan *qanaah*, menguruskan urusan akhiratnya dengan bersegera dengan ilmu dan dilakukan dengan bersungguh-sungguh.

Dalam konteks membangunkan institusi keluarga, mempunyai pasangan hidup yang soleh pastinya akan membuahkan suasana rumah dan keluarga yang aman damai, harmoni dan sejahtera. Suami yang soleh akan berusaha membentuk dan memastikan hala tuju isteri dan anak-anaknya sentiasa berada dalam keredhaan Allah. Begitu juga dengan isteri yang solehah, melayani suami dan anak-anak dengan ikhlas dan kesabaran. Manakala anak yang soleh merupakan insan yang sentiasa menjalani kehidupannya dengan sikap amanah dan jujur kepada Allah SWT, Rasulnya dan juga berbakti kepada kedua ibu-bapanya. Persoalannya bagaimanakah memiliki anak yang soleh? Untuk mendapatkan anak yang soleh maka ibu bapa terlebih dahulu perlulah berusaha menjadi orang yang soleh. Hal ini kerana ibu bapa menjadi contoh teladan awal bagi anak-anak mereka malah sebahagian besar kelakuan anak-anak adalah cermin kepada kehidupan ibu bapa pada masa lalu. Seandainya anak-anak ditarbiahkan dengan ilmu keagamaan sejak kecil tidak mustahil anak-anaknya akan menjadi ibu-bapa yang hebat pada suatu masa nanti. Selain itu, kita disarankan untuk meminta dan sentiasa berdoa agar dikurniakan anak yang memiliki sifat dan ciri-ciri anak yang soleh. Berkait dengan ini, Allah mengabadikan doa Nabi Ibrahim 'alaihissalam di dalam al-Quran dalam surah as Saffat ayat 100 yang bermaksud "Tuhanku, kurniakanlah untukku (seorang anak) yang termasuk orang-orang soleh".

Insan yang soleh diumpamakan seperti wangian, sesiapa yang mendekatinya pasti mencium bau keharumannya apatah lagi apabila ia berkongsi wangian tersebut. Ibnu Qayyim al-Jauziyah menjelaskan lagi *'ke mana pun dia pergi dan di mana pun dia bertempat pasti akan memberi manfaat di dunia dan di akhirat bagi mana jua arah yang dituju, daerah yang didiami dan kepada orang yang mendampinginya'*. Malah, dalam satu hadis Rasulullah SAW menyatakan dengan sabdanya *"bersahabat dengan orang yang soleh dan orang yang jahat diumpamakan berkawan dengan pengedar minyak wangi dan tukang besi (yang memercikkan api). Pengedar minyak wangi sama ada ia memberi kepada kamu sebahagiannya atau kamu membeli bau-bauannya*

*atau sekurangnya kamu dapat juga mencium keharumannya. Manakala tukang besi samada ia menyebabkan baju kamu terbakar atau kamu mendapat bau yang busuk"* (Riwayat Abu Daud).

Marilah kita bersama-sama bermuhasabah dan sentiasa mempertingkatkan amal soleh kita dengan memperbanyakkan dan memperelokkan segala ibadah dan muamalah dengan sentiasa mengikhlasakan diri kepada Allah. Semoga kita diberikan dengan kehebatan di dunia dan di akhirat sebagaimana janji Allah dalam firmanNya yang bermaksud *"Sungguh orang yang beriman dan beramal soleh untuk mereka disediakan syurga Firdaus sebagai tempat kediamannya"* (al-Kahfi 107).

# Murka Allah SWT Terhadap Pemutus Silaturrahim

Oleh: **Muhammad Noor Hussin**

Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan

Antara langkah syaitan dalam menyesatkan umat Islam adalah dengan membisikkan serta menghasut umat Islam untuk saling bermusuhan, berpecah dan akhirnya memutuskan tali hubungan persaudaraan. Akhirnya, mereka menghindar dan tidak bertegur sapa sesama Muslim tanpa sebab yang dibenarkan agama. Antara yang biasa berlaku adalah perkelahian berkenaan harta.

Bahkan ada yang bersumpah untuk tidak mahu bertegur sapa selama-lamanya atau bernazar untuk tidak menziarahi rumahnya. Jika secara tidak sengaja bertemu di jalan, ia segera memalingkan muka. Apabila bertemu di majlis pula, ia hanya bersalaman bersama orang yang sebelum dan sesudahnya tanpa menghiraukannya. Turut berlaku di mana putusnya hubungan tersebut sehingga bertahun-tahun lamanya dan ini jelas diharamkan oleh agama.

Sebagaimana yang diriwayatkan oleh Abu Hurairah R.A. *"Tidak halal seorang Muslim memutuskan hubungan dengan saudara (sesama muslim) lebih dari tiga hari. Barangsiapa memutuskan lebih dari tiga hari dan meninggal dunia maka ia masuk neraka."* (Riwayat Abu Daud: 215). Agama telah menyatakan dengan jelas bahawasanya diharamkan sesama Muslim untuk tidak menghiraukan saudara Muslimnya melebihi tiga hari, apatah lagi sekiranya ia berlaku selama bertahun-tahun sepertimana yang diriwayatkan oleh Abu Khirasy Aslami R.A. *"Barangsiapa memutuskan hubungan dengan saudaranya selama setahun maka ia seperti mengalirkan darahnya."* (Riwayat Bukhari: 406). Perbuatan memutuskan hubungan sesama Muslim ini mengundang kemurkaan Allah SWT serta Allah SWT menolak daripada memberikan ampunan ke atas mereka. Hal ini disebut dalam sabda baginda Nabi SAW yang diriwayatkan daripada Abu Hurairah R.A Maksudnya: *"Semua amal manusia diperlihatkan (kepada Allah SWT) pada setiap Jumaat dua kali; hari Isnin dan hari Khamis. Maka setiap hamba yang beriman diampuni (dosanya) kecuali hamba yang antara dirinya dengan saudaranya ada permusuhan.*

*"Difirmankan kepada malaikat: Tinggalkanlah atau tangguhkanlah (pengampunan untuk) dua orang ini sehingga keduanya kembali berdamai."* (Riwayat Muslim: 4780).

Jika salah seorang daripada keduanya bertaubat kepada Allah SWT, maka mereka harus berusaha menyambung kembali hubungan silaturrahim bersama kawannya dan memberinya salam. Jika ia telah melakukannya, manakala kawannya itu menolak maka ia telah terlepas daripada tanggungan dosa. Adapun kawannya yang menolak itu tadi, dosa itu tetap ada padanya.

Namun, jika ada alasan yang dibenarkan seperti ia meninggalkan solat atau berterusan melakukan maksiat dan memutuskan hubungan itu mampu membuatnya kembali kepada kebenaran ataupun menjadikannya merasa bersalah, pada ketika itu memutuskan hubungan hukumnya menjadi wajib. Walaubagaimanapun, sekiranya tindakan memutuskan hubungan itu mengeruhkan lagi keadaan yang menjadikan saudaranya itu tadi semakin berpaling, menjauh dan menambah dosa maka ia dilarang daripada memutuskan hubungan dengannya sepertimana hajr Nabi SAW terhadap Kaab bin Malik dan dua orang kawannya yang dihentikan oleh baginda. Dalam keadaan seperti ini, perlulah terus-menerus berbuat baik, menasihati dan mengingatkannya.

Kesimpulan yang dapat dibuat:

1. Memutuskan hubungan silaturrahim melebihi tiga hari dengan sengaja adalah haram dan mendapat ancaman neraka.
2. Segala amal mahupun taubat tidak diterima atau ditangguhkan selagi mana pihak yang bersengketa masih belum berdamai.
3. Pihak yang bersengketa dikira terlepas dari tanggungan dosa jika telah melakukan usaha damai walaupun sebelah pihak lagi tidak menerima perdamaian tersebut.

Rujukan: Jabatan Hal Ehwal Agama Islam Kelantan: Perkara Haram Yang Dianggap Biasa